



**COMMISSION INTERNE DE PASSATION DES MARCHES
DE LA COMMUNE DE MBALMAYO**

**AVIS D'APPEL D'OFFRES NATIONAL OUVERT EN PROCEDURE D'URGENCE
N° 08 AONO /C. MBYO/ CIPM /2026 DU 10/072026
POUR LA REALISATION DES ETUDES D'IMPACTS ENVIRONNEMENTALES
ET SOCIALES EN DE LA REALISATION DES TRAVAUX D'ASSAINISSEMENT, D'AMENAGEMENT DE LA VALLEE DE
KONGOLO ET DE RESTAURATION DES BERGES DU NYONG DANS LA COMMUNE DE MBALMAYO,
DEPARTEMENT DU NYONG ET SO'O, REGION DU CENTRE
FINANCEMENT : Guichet Climat FEICOM, exercices 2025 et suivants.**

Le Maire de la Commune de MBALMAYO, Autorité Contractante, lance un appel d'offres national ouvert en procédure d'urgence pour l'exécution des prestations sus-indiquées.

1. Objet de l'Appel d'Offres

Le présent Avis d'Appel d'Offres a pour objet la pré-qualification des bureaux d'études environnementales devant participer à l'appel d'offres national restreint pour la réalisation des études d'impacts environnementales et sociales en vue de la réalisation des travaux d'assainissement, d'aménagement de la Vallée de Konglo et de restauration des berges du Nyong Département du Nyong et So'o, Région du Centre.

2. Consistance des prestations

Les prestations comprennent les missions ci-après :

- **Production d'un rapport d'études d'impact environnemental,**

3. Coût prévisionnel

Le coût prévisionnel de la présente prestation est de **13 000 000 Fcfa (treize millions Francs CFA TTC)**

4. Participation et origine :

La participation au présent Appel d'Offres est ouverte aux Cabinets de droit Camerounais spécialisés dans les études environnementales ou projets similaires. Les Cabinets d'études environnementales intéressés par les prestations susmentionnées devront avoir des références avérées dans le domaine des études EIES.

5. Financement :

Les prestations, objets du présent Appel d'Offres sont financés par le Guichet Climat FEICOM, exercices 2025 et suivants.

6. Délai d'exécution des prestations :

La durée des prestations est de **deux (02) mois, la mobilisation étant fonction de la durée effective des travaux.**

7. Administration au nom de laquelle sera conclu le Marché :

A l'issue de l'examen des offres des soumissionnaires et du choix de l'attributaire par l'Autorité Contractante, le marché sera conclu entre celui-ci et l'Autorité Contractante qui est le Maire de la Commune de Mbalmayo.

8. Acquisition du Dossier d'Appel d'Offres :

Le dossier d'appel d'offres peut être obtenu aux heures ouvrables au Secrétariat Général de la Commune de Mbalmayo, dès publication du présent avis sur présentation d'une quittance de versement d'une somme non remboursable de **cinquante mille (50 000) FCFA** payable à la recette municipale de Mbalmayo au titre des frais d'achat de dossier.

9. Cautionnement provisoire (garantie de soumission):

Les offres devront être accompagnées d'un cautionnement provisoire (garantie de soumission) avec mention manuscrite du montant et timbrée au tarif en vigueur selon le modèle indiqué dans le Dossier d'Appel d'Offres par la Caisse de Dépôts et Consignations (CDEC) . Le montant de la caution est de deux cent soixante mille (260 000) francs CFA.

L'absence du cautionnement provisoire ou sa non-conformité au modèle joint dans le Dossier d'Appel d'Offres entraîne à l'ouverture des plis, la non-recevabilité de l'offre.

Le cautionnement provisoire sera libéré d'office au plus tard 30 jours après l'expiration de la validité des offres pour les soumissionnaires n'ayant pas été retenus. Dans le cas où le soumissionnaire est attributaire du marché, le cautionnement provisoire sera libéré après constitution du cautionnement définitif.

Les chèques bancaires même certifiés ne sont pas acceptés en lieu et place du cautionnement provisoire.

10. Consultation du dossier d'Appel d'Offres :

Le dossier peut être consulté aux heures ouvrables au Secrétariat Général de la Commune de Mbalmayo, dès publication du présent Appel d'offres.

11. Présentation des offres

Les documents constituant l'offre seront répartis en trois volumes ci-après, placés sous double enveloppe dont :

- L'enveloppe A contenant les Pièces administratives (volume 1) et l'Offre technique (Volume 2). Toutefois, une offre financière témoin scellée y sera jointe et transmise à l'organisme chargé de la régulation des Marchés Publics pour conservation conformément aux dispositions de l'article 92 alinéa 8 du Code des Marchés Publics.

NB : le non-respect de cette disposition entraîne l'irrecevabilité de l'offre du soumissionnaire.

- L'enveloppe B contenant l'Offre financière (Volume 3).

Toutes les pièces constitutives des offres (Enveloppes A et B), seront placées dans une grande enveloppe extérieure scellée portant uniquement la mention de l'Appel d'Offres en cause.

Les différentes pièces de chaque offre seront numérotées dans l'ordre du DAO et séparées par des intercalaires de couleur identique.

12. Remise des offres

Chaque offre, rédigée en français ou en anglais et en sept (07) exemplaires dont un (01) original et six (06) copies marqués comme tels, devra parvenir sous plis fermés, au Secrétariat Général de la Mairie de MBALMAYO, au plus tard le **10/08/2026 à 12heures**, et déposée contre récépissé. Elle devra porter la mention :

**AVIS D'APPEL D'OFFRES NATIONAL OUVERT EN PROCEDURE D'URGENCE
N° 08/ AON0 /C. MBYO/ CIPM /2026 DU10/07/2026
POUR LA REALISATION DES ETUDES D'IMPACTS ENVIRONNEMENTALES
ET SOCIALES DU PROJET D'ASSAINISSEMENT, D'AMENAGEMENT DE LA VALLEE DE KONGOLO ET DE
RESTAURATION DES BERGES DU NYONG DANS LA COMMUNE DE MBALMAYO, DEPARTEMENT DU NYONG ET SO'O,
REGION DU CENTRE**

FINANCEMENT : Guichet Climat FEICOM, exercices 2025 et suivants.

« A N'OUVRIR QU'EN SEANCE DE DEPOUILLEMENT »

13. Recevabilité des offres

Les offres ne respectant pas le mode de séparation de l'offre financière, des offres administrative et technique seront irrecevables.

- Toute offre non conforme aux prescriptions du présent Avis et du Dossier d'Appel d'Offres sera déclarée irrecevable. Notamment l'absence de la caution, de soumission établie selon le modèle proposé dans le DAO et délivrée par une banque de premier ordre agréée par le Ministère en charge des Finances, (avec le montant manuscrit et timbrée au tarif en vigueur) valable pendant **trente (30) jours** au delà du délai de validité des offres.
- Sous peine de rejet, les pièces administratives requises devront être impérativement produites en originaux ou en copies certifiées conformes par le service émetteur, conformément aux stipulations du Règlement Particulier de l'Appel d'Offres.
- Elles devront obligatoirement dater de moins de trois (03) mois à la date initiale de remise des offres.

14. Ouverture des offres

- L'ouverture des offres se fera en deux temps. L'ouverture des offres administrative et technique aura lieu **le 10/08/2026 à 13 heures** par la Commission Interne de Passation des Marchés de la Commune de Mbalmayo.
- Seuls les soumissionnaires peuvent assister à cette séance d'ouverture ou s'y faire représenter par une seule personne dûment mandatée de leur choix, ayant une parfaite connaissance du dossier.
- A l'issue de l'examen des pièces administratives et de l'évaluation des offres techniques, l'ouverture des offres financières sera effectuée dans les mêmes conditions, à une date ultérieure qui sera communiquée aux soumissionnaires dont le dossier administratif aura été conforme pour l'essentiel et obtenu la note technique supérieure ou égale à 70 points sur 100.

15. Critères d'évaluation des offres :

15-1 : Critères éliminatoires :

15.1.1 : Pièces administratives :

15.1.1 : Pièces administratives :

- a) Absence de la caution de soumission timbrée au tarif en vigueur 48 heures au-delà de l'ouverture des plis ;
- b) Dossier incomplet ou pièces non conformes au-delà de 48 heures ;
- c) Fausse déclaration ou pièce falsifiée (la **CIPM et l'Autorité Contractante se réservent le droit de procéder à l'authentification de tout document présentant un caractère douteux**) ;

15.1.2:Offre technique:

- a) Dossier incomplet;
- b) Fausse déclaration, documents falsifiés ou scannés en lieu et place des copies certifiées ou originaux;
- c) Absence de la Charte d'Intégrité
- d) Présence d'informations financières dans l'offre technique ;
- e) Note technique inférieur à 70/100 ;
- f) Absence de l'engagement au respect des clauses environnementales et sociales ;

15.1.3 : Offre financière :

15.1.3 : Offre financière :

- a) Offre financière incomplète ;
- b) Tableaux financiers non conformes aux modèles types
- c) Moyens techniques et matériels à mettre en place sur 15 points ;

NB : Les soumissionnaires disposant d'une attestation de catégorisation con forme sont dispensés de la présentation des justificatifs dans leurs dossiers, du chiffre d'affaires, des références, des moyens techniques et logistiques propres, du personnel permanent et de la localisation du bureau du siège.

15-2 Critères essentiels

15-2-1 Les offres techniques

Les offres techniques seront notées suivant les critères essentiels ci-après :

- a) Qualification des experts et leur expérience dans le domaine du projet sur 50 points ;
- b) Références du BET : sur 10 points ;
- c) Plan de travail et méthodologie proposée : sur 25 points.

15-2-2 Les offres financières

Seules les offres financières des soumissionnaires dont l'offre technique aura été déclarée admise à l'issue de l'examen de la conformité des pièces administratives (1ère étape) et de l'évaluation technique (2ème étape) seront évaluées et notées, en fonction des critères ci-après :

$$NM = MMd \times 100 / MS$$

NM = Note relative au montant de l'offre financière du soumissionnaire ;

MMd = Montant évalué de l'offre la moins-disante ;

MS = Montant évalué du soumissionnaire.

Une pondération sera faite entre la note technique et la note financière pour obtenir la note finale N (note technico-financière) suivant la formule ci-après :

$$N = [(70 \times \text{Note Technique}) + (30 \times \text{Note Financière})] / 100.$$

16. Durée de validité des offres

Les soumissionnaires restent tenus par leur offre pendant **90 jours** à partir de la date limite fixée pour la remise des offres.

17. Attribution du marché

L'Autorité Contractante attribuera le Marché au Soumissionnaire dont l'offre aura été évaluée la mieux-disante, c'est-à-dire celle ayant obtenu la note globale la plus élevée, et jugée substantiellement conforme au Dossier d'Appel d'Offres.

18. Renseignements complémentaires :

Les renseignements complémentaires peuvent être obtenus aux heures ouvrables, à la Commune de MBALMAYO tel 699 05 42 90 / 696 29 57 89 / 672 52 98 97 / 673 48 21 21 ou en ligne sur la plateforme COLEPS aux adresses <http://www.marchespublics.cmet> <http://www.publiccontracts.cm>, ou tout autres moyens de communication électronique indiqué par le Maître d'Ouvrage.

19. Lutte contre la corruption et les mauvaises pratiques

Pour toute dénonciation pour des pratiques, faits ou actes de corruption ou faits de mauvaises pratiques, bien vouloir appeler la CONAC au numéro 1517, l'Autorité chargée des Marchés Publics (MINMAP) (SMS ou appel) aux numéros : (+237) 673 20 57 25 et 699 37 07 48, l'ARMP au numéro ou le Maître d'Ouvrage au numéro 677 31 56 43.

- MINMAP
- ARMP
- MAIRE DE MBALMAYO
- DG/FEICOM
- CRPM
- Affichage
- Chrono/Archive



MBALMAYO, le 10/07/2026

Le Maire de la Commune de MBALMAYO,
Autorité Contractante
(e) ZANG MBA OBELE Dieudonné Amplifications :



INTERNAL TENDERING BOARD

OPEN NATIONAL INVITATION TO TENDER IN EMERGENCY PROCEDURE

N° 008/AONR/C.MYO /2026 OF 10th /07/2026

FOR THE CONDUCT OF ENVIRONMENTAL AND SOCIAL IMPACT STUDIES FOR THE IMPLEMENTATION OF SANITATION WORKS, DEVELOPMENT OF THE KONGOLO VALLEY AND RESTORATION OF THE NYONG RIVERBANKS IN THE MBALMAYO MUNICIPALITY, NYONG AND SO'O DIVISION, CENTER REGION

The Mayor Mbalmayo Council, Contracting Authority, launches on behalf of Mbalmayo Council, an Open National invitation to tender in emergency procedure for the execution of the aforementioned services.

1. PURPOSE OF THE INVITATION TO TENDER

This Open National Invitation to Tender is open to environmental and social impact assessments (ESIAs) for the sanitation and development works in the Kongolo Valley and the restoration of the banks of the Nyong River in the Nyong and So'o Department, Central Region.

2. CONSISTENCY OF WORK

The work include the following duties:

- Producing an environmental impact assessment report.

3. EXPECTED COST

The estimated cost of the services is: **Thirteen millions (13,000,000) CFA FRANCS**

4. PARTICIPATION AND ORIGIN

Environmental consulting firms interested in the aforementioned services must have proven experience in the field of ESIA studies.

5. FINANCING

This service is supported by the **FEICOM Climate Funding** , fiscal years **2025 and subsequent years**.

6. DEADLINE OF SERVICES' EXECUTION

The duration of the services is **two (02) months**, the mobilization depending on the actual duration of the work

7. ADMINISTRATION IN WHOSE NAME THE CONTRACT WILL BE CONCLUDED

Following the examination of the bidder's offers and the choice of the successful tenderer by the Contracting Authority, the contract will be concluded between the chosen bidder and the Contracting Authority who is the Mayor of Mbalmayo Council.

8. ACQUIRING OF THE TENDER DOCUMENT

The Tender File can be obtained at the General Secretariat of the Municipality of Mbalmayo on presentation of a receipt of payment to the Municipal Income of the Municipality of Mbalmayo of a non-refundable sum of **fifty thousand (50,000) CFA FRANCS**, corresponding to the cost of purchasing the Tender Document.

9. PROVISIONAL BOND

Tenders must be accompanied by a provisional bond established according to the model indicated in the Consultation File, by a first-rate financial institution approved by the Minister in charge of Finance and whose amount is **two hundred and sixty thousand (260,000) CFA Francs**. The absence of the provisional bond in a bid file entails the elimination of the bid. The provisional guarantee will be released after constitution of the definitive bond for the bidder declared to be successful or later thirty (30) days after the expiry of the validity of bids for those who have not been retained.

Certified bank checks are not accepted in place of the provisional bond.

10- CONSULTATION OF THE TENDER DOCUMENT

Upon publication of this notice, the Tender Document may be consulted during working hours at the General Secretariat of Mbalmayo Council

11. PRESENTATION OF BIDS

Documents constituting the bids will be divided into three volumes below, placed in a double envelope including:

- Envelope A containing the administrative documents (volume 1) and the technical bid (volume 2). However, a sealed witness financial bid will be attached to it and sent to the institution in charge of regulating public procurement for conservation in accordance with the provisions of article 92 paragraph 8 of the public procurement code.

NB: failure to comply with this provision, will result in the inadmissibility of the tenderer's offer.

- Envelope B containing the financial bid (volume 3)

All the documents constituting the bids (envelope A and B), will be placed in a large sealed outer envelope bearing only the mention of the invitation to tender in question.

The different parts of each bid will be numbered in the order of the Tender Document and separated by identical colored inserts.

12. DELIVERY OF BIDS

Tenders written in English or French and in seven (07) copies of which one (01) original and (06) copy respectively marked as such shall be deposited in a sealed envelope against a receipt in the General Secretariat of Mbalmayo Council at the latest on **10th /08/2026** at 12:00 p.m

and each tender will have to bear the Mention:

OPEN NATIONAL INVITATION TO TENDER IN EMERGENCY PROCEDURE

N° 008/AONR/C.MYO /2026 OF 10th/07/2026

FOR THE CONDUCT OF ENVIRONMENTAL AND SOCIAL IMPACT STUDIES FOR THE IMPLEMENTATION OF SANITATION WORKS, DEVELOPMENT OF THE KONGOLO VALLEY AND RESTORATION OF THE NYONG RIVERBANKS IN THE MBALMAYO MUNICIPALITY, NYONG AND SO'O DIVISION, CENTER REGION

"TO BE OPENED ONLY DURING THE OPENING SESSION"

13. ADMISSIBILITY OF BIDS

Tenders not respecting the method of separation of the financial, administrative and technical bid will be inadmissible.

- Any bid that does not comply with the requirements of this invitation to tender will be declared inadmissible. In particular the absence of the bid bond established according to the model proposed by the Tender Document and issued by a first-rate bank approved by the ministry of finance, valid for 30 days beyond the period of bids' validity.
- Under penalty of rejection, the required administrative documents must be produced in the originals or in certified true copies by the issuing department, in accordance with the stipulations of the Special Tender Regulations.
- They must be dated less than three months from the initial date of bids' delivery

14. OPENING OF BIDS

- The opening of bids will be done in two stages.

The opening of the administrative and technical bids will take place on 10th /08/2026 at 1:00 p.m by the Internal Tendering Board of Mbalmayo Council.

- Only tenderers may attend this opening session or be represented by a single duly authorized person of their choice, having a perfect knowledge of the file.
- At the end of the examination of administrative documents and evaluation of the technical bids, the opening of the financial bids will be carried out under the same conditions, at a later date which will be communicated to the tenderers whose administrative bids have been essentially compliant and obtained a technical score greater than or equal to 70 out of 100 points.

15. EVALUATION CRITERIA OF BIDS

15.1 Eliminary criteria

15.1.1 Administrative documents

- a) Absence of the bid bond for more than forty eight (48) hours after the opening of bids
- b) Incomplete or non-compliant administrative file beyond forty eight (48) hours
- c) False declaration of falsified document (the Internal Tendering Board and the Contracting Authority reserve the right to authenticate any document of doubtful character)

15.1.2 Technical bid

- a) Incomplete technical bid
- b) False statements, falsified or scanned documents instead of certified true copies or originals.
- c) Absence of the Integrity Chart;
- d) Presence of financial informations within the technical bid.
- e) Technical score less than 70%
- f) Absence of the Commitment to respect environmental and Social Clauses

15.1.3 Financial bid

- a) incomplete financial bid;
- b) Non-compliant financial tables according to the standard model
- c) Technical means and equipment to be put in place: 15 points

NB: tenderers possessing an attestation of categorization in conformity are exempted on the presentation of the following within their files: the turn over, references, technical and logistic owned materials, permanent personnel and localization of their company headquarters.

15.2: Essential criteria

15.2.1 Technical bids

Technical bid will be marked according to the essential criteria below

- a) Qualification of experts and their experience in the field of the project: 50 points.
- b) References of the Technical Design Office: 10 points
- c) Proposed work plan and methodology: 25 points

15.2.2 Financial bids

Only financial bids from tenderers whose technical bids have been declared accepted at the first and second step of evaluation will be evaluated and marked according to the criteria below:

$$NM = MMd \times 100 / MS$$

NM= mark according to the amount of the tenderer's financial bid.

MMd= Evaluated amount of the lowest bid.

MS = Evaluated amount of the bidder.

A weighting will be made between the technical score and the financial score to obtain the final score N (Technical-financial score) following the formula below

$$N = [(70 \times \text{Technical score}) + (30 \times \text{Financial score})] / 100.$$

16. BIDS' DURATION OF VALIDITY

Tenderers remain bound by their Offers for 90 days (03 months) from the date set for the submission of tenders.

17. CONTRACT AWARD

The contract will be awarded to the tenderer whose bid has been evaluated the best, that is to say the one having obtained the highest overall score and deemed to be substantially compliant with the Tender Document.

18. ADDITIONAL INFORMATION

Further information of technical nature may be obtained during working hours from the MBALMAYO Council, or at the Secretary General Office tel 699 05 42 90 / 696 29 57 89 / 672 52 98 97 / 673 48 21 21 or online on the COLEPS platform via <http://www.marchespublics.cm> and <http://www.publiccontracts.cm>, or any other electronic communication means indicated by the Project Owner.

17. FIGHT AGAINST CORRUPTION AND MALPRACTICES

For any denunciation of corruption attempt practices, facts or acts, please call the National Anti-Corruption Commission (NACC) on 1517, the Authority in charge of Public Contracts (MINMAP) (SMS or call) on (+237) 673 20 57 25 and 699 37 07 48, the ARMP on or the project's Owner on 677 31 56 43

MBALMAYO, the 10/07/2026

THE MAYOR OF MBALMAYO COUNCIL

(Contracting authority)

(e) ZANG MBA OBELE Dieudonné



copie

- SOPECAM (for publication)
- MINMAP/YDE
- MINMAP/DRC/DD-NS
- ARMP C&S - DG ARMP
- INTERNAL TENDERING BOARD
- CHRONO
- DISPLAY